
Rada Gminy w Orońsku 

Protokół nr XIV/2025 

XIV sesja w dniu 26 marca 2025 r. 

 

1. Otwarcie obrad sesji. 

Obrady XIV sesji Rady Gminy w Orońsku otworzył o godz. 16:10 Przewodniczący Rady 

Gminy w Orońsku Pan Jarosław Molenda witając radnych, sołtysów, Wójta Gminy Pana 

Sylwestra Różyckiego, Sekretarz Gminy Panią Monikę Czubak, Skarbnik Gminy Panią 

Dianę Czubak, Przedstawiciela Wojewody rekomendowanego do pracy w Radzie 

Społecznej SPZOZ-u Pana Daniela Urbańskiego oraz wszystkich biorących udział 

w obradach. Obrady zakończono o godz. 19:22 tego samego dnia. 

 

Przewodniczący Rady Gminy na protokolanta obrad powołał Panią Martę Gruszczyńską. 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że w obradach uczestniczy 14 Radnych, co 

stanowi quorum do podejmowania prawomocnych uchwał Rady Gminy. 

 

W posiedzeniu wzięło udział 14 członków. 

Obecni: 

1. Małgorzata Burek 

2. Emil Gawin 

3. Monika Głuch 

4. Julita Grduk 

5. Wiesława Kaczyńska 

6. Michał Kapusta 

7. Paweł Matysiak 

8. Jarosław Molenda 

9. Grzegorz Siemieniec 

10. Adam Stańczyk 

11. Mariusz Wojcieszak 

12. Bożena Wojtyniak 

13. Artur Zasada 

14. Bogdan Zdon 

 

Nieobecni: 

          1. Mariusz Mirecki 

 



2. Zatwierdzenie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są jakieś wnioski do porządku obrad? 

 

Wójt Gminy Orońsko Pan Sylwester Różycki zgłosił wniosek, o odczytanie którego 

poprosił Panią Martę Gruszczyńską. Po czym dodał: Krótkie uzasadnienie – uchwała o 

rozszerzenie składu o Pana Daniela. Witamy serdecznie. Wpłynął wniosek od Wojewody 

już po zwołaniu sesji, stąd prośba o [niezrozumiałe], a odnośnie pozostałych uchwał jest to 

możliwość korzystania z nieruchomości na cele społeczne, o tym będziemy analizować w 

dalszym etapie. Bardzo proszę [niezrozumiałe]. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Przejdźmy do przegłosowania zgłoszonego przez 

Pana Wójta wniosku. 

 

Głosowano wniosek Wójta Gminy Orońsko Pana Sylwestra Różyckiego w sprawie: 

dodania do pkt 8 porządku obrad ppkt: f) zmiany uchwały LXX/343/2023 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 31 marca 2023 r. w sprawie powołania Rady Społecznej Samodzielnego 

Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej z siedzibą przy ul. Brandta 10 w Orońsku; g) 

wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę Orońsko prawa własności 

nieruchomości gruntowej niezabudowanej położonej w obrębie 0007 Guzów, gm. Orońsko, 

stanowiącej działkę ewidencyjną nr 795; h) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez 

Gminę Orońsko prawa własności nieruchomości gruntowej niezbudowanej położonej w 

obrębie 0006 Dobrut, gm. Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 440/2; i) wyrażenia 

zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę Orońsko prawa własności nieruchomości 

gruntowej niezabudowanej położonej w obrębie 0011 Łaziska, gm. Orońsko, stanowiącej 

działkę ewidencyjną nr 217/106; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz 

Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Pan Jarosław Molenda: Bardzo dziękuję. Mamy oddane 14 głosów za. W związku z 

powyższym stwierdzam, że złożony przez Pana Wójta wniosek został pozytywnie 

zaakceptowany. Proszę o zmodyfikowanie porządku obrad i przystąpimy do głosowania w 

porządku obrad wraz ze zmianami. 

 

Głosowano w sprawie: Zatwierdzenie porządku obrad wraz ze zmianami 



Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz 

Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad wraz ze zmianami został 

przyjęty. 

 

3. Przyjęcie protokołu z obrad poprzedniej sesji. 

 

Pan Jarosław Molenda: Mamy trzy protokoły. Były załączone w portalu eSesja. Rozumiem, 

że wszyscy radni się zapoznali. Czy mamy jakieś uwagi do protokołów? Nie widzę, w 

związku z powyższym będziemy podejmować, prowadzić głosowania pojedynczo, każdy 

protokół osobno. 

 

a) Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do protokołu nr XI 

z dnia 30 grudnia 2024 r.? 

 

Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie protokół nr XI z dnia 30 grudnia 

2024 r. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcia protokołu z obrad XI sesji z dnia 30 grudnia 2024 r. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz 

Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że protokół z obrad sesji nr XI z dnia 30 grudnia 

2024 r. został przyjęty. 

 

b) Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do protokołu nr XII z 

dnia 16 stycznia 2025 r.? 

 



Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie protokół nr XII z dnia 16 stycznia 

2025 r. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcia protokołu z obrad XII sesji z dnia 16 stycznia 2025 r. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz 

Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że protokół z obrad sesji nr XII z dnia 16 stycznia 

2025 r. został przyjęty. 

 

c) Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do protokołu nr XIII 

z dnia 30 stycznia 2025 r.? 

 

Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie protokół nr XIII z dnia 30 stycznia 

2025 r. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcia protokołu z obrad XIII sesji z dnia 30 stycznia 2025 r. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz 

Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że protokół z obrad sesji nr XIII z dnia 30 stycznia 

2025 r. został przyjęty. 

 

4. Informacje Przewodniczącego Rady Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęły następujące 

pisma: 

a) odpowiedź na wniosek Komisji dot. wydłużenia procedury odwoławczej z 3 do 5 dni doty-

czącej zarządzenia określenia terminów przeprowadzenia postępowania rekrutacyjnego i 

postępowania uzupełniającego, w tym terminów składania dokumentów do publicznego 



przedszkola, oddziałów przedszkolnych w publicznych szkołach podstawowych oraz do 

klas pierwszych publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Orońsko na 

rok szkolny 2025/2026; 

b) sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach 

awansu zawodowego w szkołach za 2024 r.; 

c) pismo (mail) Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 24,02.2025 r. z prośbą 

o udzielenie informacji czy Uchwała Nr 1.2.2025 Kolegium Regionalnej Izby Obrachun-

kowej w Warszawie z dnia 14 stycznia 2025 r. w sprawie orzeczenia nieważności uchwały 

Nr X/59/2024 Rady Gminy w Orońsku z dnia 16 grudnia 2024 r. w sprawie: wyboru metody 

ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi, wysokości opłaty za gospo-

darowanie odpadami komunalnymi od właścicieli nieruchomości na terenie Gminy Oroń-

sko, stała się prawomocna, w związki z niezaskarżeniem jej do Sądu Administracyjnego; 

d) zawiadomienie o XII sesji Rady Powiatu w Szydłowcu; 

e) projekt „Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na terenie gminy Oroń-

sko” z prośba o wszczęcie procedury jego uchwalenia przez Radę Gminy w Orońsku; 

f) odpowiedź na pismo Radnego Artura Zasady dot. rozpatrzenia możliwości uruchomienie 

procedury formalno-prawnej i administracyjnej ws połączenia sołectw Guzów i Guzów-

Kolonia w jedno sołectwo; 

g) pismo Wojewody Mazowieckiego ws przedstawienia informacji o rozpatrzonych w 2024 

roku skargach i wnioskach; 

h) (do wiadomości) wniosek Radnego Artura Zasady o podjęcie działań w zakresie odtworze-

nia rowów melioracyjnych przy drodze powiatowej nr 4024W, przebiegającej przez m. Gu-

zów-Kolonia; 

i) (do wiadomości) pismo Wojewody Mazowieckiego ws. delegacji Pana Daniela Urbań-

skiego do reprezentowania Wojewody w Radzie Społecznej działającej przy SP ZOZ w 

Orońsku; 

j) pismo ws. wycofania projektu uchwały ws wyrażenia zgody na udostępnienie oraz odstą-

pienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy udostępnienia słupów elektroe-

nergetycznych na okres powyżej 3 lat; 

k) zawiadomienie o XIII sesji Rady Powiatu w Szydłowcu; 

l) pismo ws. wycofania projektu uchwały ws. zmiany Uchwały XII/75/2025 z dnia 30 stycznia 

2025 r. w sprawie określenia kryteriów wraz z liczbą punktów oraz dokumentów potwier-

dzających spełnienie kryterium na drugim etapie postepowania rekrutacyjnego do publicz-

nego przedszkola, oddziałów przedszkolnych w publicznych szkołach podstawowych oraz 

kryterium postępowania rekrutacyjnego do klas pierwszych szkół podstawowych prowa-

dzonych przez Gminę Orońsko; 



m) (do wiadomości) wniosek Radnego Artura Zasady ws. podjęcia działań mających na celu 

montaż trzech lamp oświetleniowych przy drodze powiatowej nr 4024W od odcinku po-

między działkami o numerach ew. 622/1 a 621; 

n) (do wiadomości) pismo Ochotniczej Straży Pożarnej w Orońsku z prośbą o możliwość bez-

płatnego używania w użyczenie czwartego boksu garażowego znajdującego się w budynku 

OSP Orońsko; 

o) wnioski ze wspólnej Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu oraz Komisji Rewizyjnej 

z dn. 24.03.2025 r. 

p) wniosek o udzielenie głosu podczas sesji; 

q) pismo (mail) dot. szczególnego charakteru dzierżawy podbudowy słupowej pod cele tele-

komunikacyjne; 

r) projekty uchwał, które będą procedowane na sesji. 

 

5. Informacje na temat interpelacji i zapytań jakie wpłynęły do Przewodniczącego Rady 

Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami nie wpłynęły zapytania i 

interpelacje. 

 

6. Informacje Wójta Gminy za okres między sesjami. 

Wójt Gminy Orońsko Pan Sylwester Różycki rozpoczął punkt od przywitania Radnych i 

gości, a także od krótkiego wystąpienia Pana Daniela Urbańskiego – radomskiego 

przedsiębiorcy, który będzie reprezentować Wojewodę Mazowieckiego Radzie Społecznej 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Orońsku. Pan Urbański wyraził 

nadzieję na owocną współpracę i podkreślił swoje zaangażowanie w sprawy lokalnej 

społeczności. Następnie Wójt skierował życzenia do Sołtysów z okazji ich niedawnego 

święta, dziękując za ich trudną, codzienną pracę i deklarując dalszą współpracę. Wręczono 

również symboliczne upominki. 

Wójt Gminy w swoim wystąpieniu poruszył m.in. następujące tematy: 

a) dofinansowanie na instalację artystyczną – wiata przystankowa 

• Gminna Biblioteka Publiczna w Orońsku uzyskała 100% dofinansowania na 

realizację instalacji artystycznej w formie funkcjonalnej wiaty przystankowej, 

upamiętniającej postać Christianiego; 

• instalacja powstanie przy przystanku w kierunku Szydłowca; 

• projekt wzbudził zainteresowanie ogólnopolskich mediów oraz Akademii Sztuk 

Pięknych; 

• całkowita wartość programu to 4 mln zł, z czego 200 tys. zł przypada Orońsku; 

• realizacja inwestycji przewidziana jest na lipiec 2025, zakończenie – do listopada 



2025 r.; 

b) nowe działania w zakresie gospodarki odpadami 

• udostępniono harmonogram odbioru odpadów komunalnych i nowy regulamin; 

• rozstawiono pojemniki na odzież w kilku lokalizacjach: PSZOK (ul. Łąkowa), ul. 

Brandta, Łaziska, Guzów, przy szkole w Wałsnowie, sklepie w Dobrucie oraz 

przedszkolu w Krogulczy; 

• umowa z firmą przewiduje obowiązek utrzymania porządku wokół pojemników – 

w razie niedopełnienia obowiązków, gmina może obciążyć firmę kosztami 

sprzątania; 

• zmiany te są odpowiedzią na obowiązek segregacji odpadów tekstylnych, co ma 

również na celu obniżenie kosztów systemu gospodarowania odpadami; 

c) aktywizacja zawodowa bezrobotnych 

• Wójt poinformował o projekcie skierowanym do osób bezrobotnych (18–29 lat, 

osoby długotrwale bezrobotne, osoby 50+) w Powiecie Szydłowieckim; 

• zachęcono do kolportowania informacji – programy wsparcia mogą być 

indywidualnie dopasowane; 

d) dofinansowanie inwestycji kanalizacyjnej 

• Gmina podpisała umowę na budowę kanalizacji sanitarnej na ul. Górnej i 

Starowiejskiej w Orońsku; 

• wartość dofinansowania wynosi 2 674 000 zł, planowana długość sieci to ponad 1,2 

km; 

• realizacja inwestycji do końca listopada 2025 – projekt współfinansowany z 

Krajowego Planu Odbudowy (KPO); 

• zakres obejmuje również odbudowę chodników, zwłaszcza w trudnym, podmokłym 

terenie ul. Starowiejskiej; 

• istnieje możliwość odzyskania VAT-u, co w praktyce może oznaczać niemal 100% 

finansowania zadania; 

e) inne wydarzenia i działania: 

• odbył się koncert zespołu Guzowianki pod patronatem honorowym Wójta – 

wydarzenie współorganizowane z Województwem Mazowieckim, promujące także 

nową płytę zespołu; 

• Gmina uzyskała dotację w wysokości 15 000 zł na sterylizację zwierząt w formie 

mobilnej akcji z wykorzystaniem tzw. „kastrobusu”; 

• Wójt zaapelował o odpowiedzialność właścicieli zwierząt i przypomniał, że koszt 

jednego odłowionego psa wynosi ponad 3 400 zł – w skali roku to ok. 160 tys. zł z 

budżetu gminy. 

 



7. Przedstawienie sprawozdań z posiedzeń Komisji Rady Gminy w Orońsku w okresie 

między sesjami. 

1. Posiedzenie Komisji Samorządu, Ładu, Porządku Publicznego, Handlu i Usług z dnia 

20.03.2025 r. 

Przewodniczący Komisji Samorządu, Ładu, Porządku Publicznego, Handlu i Usług Pan 

Emil Gawin poinformował, że w trakcie posiedzenia komisji omówiono następujące 

zagadnienia: informacja o stanie dróg gminnych po okresie zimowym oraz planowanych i 

dotychczas wykonanych naprawach; informacja o ewidencji i stanie hydrantów na terenie 

gminy; realizacja Funduszu Sołeckiego w 2024 r. oraz stan realizacji zadań z Funduszu 

Sołeckiego na 2025 r.; informacja dotycząca ściągalności należności za odbiór odpadów 

komunalnych od mieszkańców gminy. Komisja zaopiniowała pozytywnie dwa projekty 

uchwał: w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi; w sprawie określenia 

szczegółowych wymogów raportu o stanie gminy. 

Komisja złożyła także trzy wnioski do Wójta Gminy Orońsko, wszystkie przyjęte 

jednogłośnie: 

1. Sporządzenie mapy lokalizacji hydrantów na terenie gminy, zawierającej współrzędne 

geograficzne umożliwiające ich dokładne zlokalizowanie przez jednostki 

odpowiedzialne. 

2. Opracowanie harmonogramu oceny stanu i planowanych napraw hydrantów. 

3. Ustalenie właściciela słupa z instalacją światłowodową znajdującego się na działce nr 

3 przy ul. Górnej w Orońsku oraz określenie możliwości jego przesunięcia, z uwagi na 

utrudnienie wjazdu na posesję. 

 

2. Posiedzenie Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, promocji i Aktywności 

Społecznej z dnia 21.03.2025 r. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, promocji i Aktywności 

Społecznej Pan Bogdan Zdon poinformował, że w spotkaniu uczestniczyło pięciu członków 

komisji oraz zaproszeni goście, w tym Wójt Gminy Orońsko oraz przedstawiciele referatów 

Urzędu Gminy. Podczas Komisji poruszone zostały następujące tematy: 

a) informacja dotycząca inwestycji zakończonych w 2024 roku: Kierownik referatu RGK 

przedstawił wykaz inwestycji: 

- ulica Osiedlowa – na chwilę obecną nie wiadomo, czy zadanie zostanie zrealizowane; 

- ulice Dworska, Cicha, Miła – podpisano umowę na wykonanie inwestycji; 

- przedszkole – żłobek Maluch Plus – gmina nie otrzymała dofinansowania z uwagi na 

lokalizację inwestycji w budynku po SKR. Aktualnie trwają prace nad zmianą koncepcji 

budowy nowego obiektu oraz pozyskiwaniem środków zewnętrznych; 

- remont drogi w Łaziskach (działka 237) – podpisano protokoły dotyczące robót 



dodatkowych, złożono wniosek o przywrócenie promesy w wysokości 60 tys. zł. 

b) analiza inwestycji drogowych zrealizowanych w 2024 roku: w 2024 roku udało się 

zakończyć m.in.: budowę drogi Tomaszów – Śniadków, budowę drogi Guzów – Chronówek 

(etap II), prace remontowe oraz utwardzenia wielu dróg gminnych przy użyciu destruktu, 

pozyskanego dzięki staraniom Wójta od Marszałka Województwa. 

c) ocena stanu dróg po okresie zimowym i wskazanie pilnych potrzeb: zidentyfikowano 

konieczność bieżącego uzupełniania ubytków i wyrw powstałych po zimie. Prace 

rozpoczną się w miarę stabilizacji warunków atmosferycznych. Ponadto, opracowano 

harmonogram napraw prowadzonych przez referat RGK. Sołtysi i radni na bieżąco 

przekazują zgłoszenia. Dodatkowo zlecono objazd dróg przez pracowników w celu 

identyfikacji miejsc wymagających napraw. Podczas omawiania tego punktu przez 

Przewodniczącego Komisji, Radni zgłosili również: 

- prośbę mieszkańców o remont drogi od strony tzw. „Kórnika” – Wójt zapewnił, że 

inwestycja zostanie zrealizowana w miarę dostępnych środków, oraz 

- problem z nieprzyciętymi krzakami w Wałsnowie – Wójt poinformował, że sprzęt uległ 

awarii, ale obecnie jest już sprawny i prace ruszyły. 

d) informacja nt. możliwości utworzenia Gminnej Spółki Wodnej: Wójt zapowiedział, że 31 

marca o godz. 12:00 odbędzie się walne zebranie członków Spółki Wodnej. Podkreślił, że 

spółki wodne mogą pozyskiwać środki m.in. z Urzędu Marszałkowskiego, jednak brakuje 

skuteczności i odpowiedniego finansowania. W dyskusji podczas omawiania tego punktu 

Radni poruszyli: 

- krytykę działalności obecnych spółek wodnych – mieszkańcy zgłaszają brak działań mimo 

składanych wniosków; 

- pomysł utworzenia spółki gminnej – wiązałoby się to z koniecznością zapewnienia biura, 

placu na sprzęt, zatrudnienia personelu; 

- rozważenie współpracy z lokalnymi przedsiębiorcami – planowane jest uzyskanie wyceny 

usług (czyszczenie rowów, sączków itp.); 

- problem zaległości finansowych – opłata 22 zł za hektar jest niewystarczająca; wiele osób 

nie płaci lub są to spadkobiercy, których dane są nieaktualne. 

e) informacje nt. efektywności oczyszczalni ścieków: Wójt poinformował, że największym 

problemem jest koszt zagospodarowania osadu. Rozważana jest stabilizacja osadu i 

przekazywanie go rolnikom jako nawóz lub możliwe nawiązanie współpracy z biogazownią 

– planowane ogłoszenie przetargu na odbiór osadu, do którego taka biogazowania mogłaby 

się zgłosić. 

f) informacja Wójta nt. promocji gminy w 2025 roku: Pani Monika Czubak przedstawiła 

budżet na promocję: wynagrodzenia bezosobowe 2 000 zł, nagrody konkursowe 10 000 zł, 

zakup materiałów i wyposażenia 15 000 zł; zakup usług pozostałych 47 250 zł, różne opłaty 



i składki 2 468 zł. Dodatkowo, poinformowała, że zatrudniono nową osobę do pomocy w 

promocji gminy. Prowadzone są działania w mediach społecznościowych, publikowane są 

artykuły i promowane wydarzenia lokalne. Radny Emil Gawin złożył wniosek o analizę 

Programu Promocji Gminy Orońsko oraz Strategii Komunikacji Marketingowej do 2030 r. 

Wniosek został jednogłośnie przyjęty przez członków Komisji. Poinformowano, że 

planowane jest zorganizowanie spotkania, na którym zostaną wypracowane kierunki dalszej 

promocji gminy – z naciskiem na walory przyrodnicze i rozwój turystyki. 

g) struktura zatrudnienia w dziale gospodarczym: Wójt przekazał informacje nt. 

zatrudnionych pracowników: 1 osoba – sprzątanie, czyszczenie, drobne naprawy, 1 osoba, 

tzw. „złota rączka” – naprawy, wylewki, malowanie, glazura, 1 osoba – długoterminowe 

zwolnienie, 1 pracownik zastępczy z kwalifikacjami do obsługi wodociągów, obsługa 

oczyszczalni Orońsko i Łaziska – 1 osoba, 3 kierowców, którzy wspierają także prace 

fizyczne w razie potrzeby. 

h) regulamin dostarczania wody i odprowadzania ścieków: członkowie Komisji omówili 

projekt regulaminu. Większość zaakceptowała jego zapisy. Jeden z członków Komisji 

zgłosił zastrzeżenia i zapowiedział przedstawienie propozycji zmian w wersji pisemnej na 

kolejnym posiedzeniu. 

i) sprawy bieżące: poruszono problem nieinformowania przez PGE o spisywaniu liczników. 

Dodatkowo, Wójt poinformował, że PSZOK jest uprzątnięty i gotowy do przyjmowania 

odpadów oraz że uporządkowano kwestię kontenerów na odzież. 

 

3. Wspólne posiedzenie Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu oraz Komisji Rewizyjnej 

z dnia 24.03.2025 r.. 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu Pan Grzegorz Siemieniec 

poinformował, że wspólne posiedzenie odbyło się 24 marca i uczestniczyli w nim wszyscy 

członkowie obu komisji. Na prowadzącego został wybrany jednogłośnie. Pierwszym 

omawianym tematem była sytuacja w oświacie, w tym rekrutacja do szkół na nowy rok 

szkolny. Obecni byli dyrektorzy szkół z terenu gminy. Radny Siemieniec poinformował, że 

w szkole w Orońsku na nowy rok szkolny zgłoszono 27 dzieci do pierwszej klasy, co 

sugerowałoby utworzenie dwóch oddziałów. Jednak, jak poinformowała Pani Sekretarz, 

Wójt nie wyraził zgody na utworzenie dwóch klas. W toku dyskusji, podczas omawiania 

tego punktu pojawiły się różnice interpretacyjne, które jednak zostały wyjaśnione – 

chodziło o nieporozumienie związane z oddziałem przedszkolnym i zasadami rekrutacji. 

Wójt wyjaśnił, że zgodnie z procedurą, w przypadku przekroczenia 25 dzieci w klasie, 

dyrektor szkoły powinien wystąpić pisemnie do organu prowadzącego – czyli Wójta – z 

wnioskiem o zgodę na utworzenie dodatkowej klasy. W tym przypadku taka procedura nie 

została dochowana – dyrektor samodzielnie podjął decyzję o utworzeniu dwóch klas, co 



było niezgodne z obowiązującymi zasadami. Wójt odniósł się również do problemu 

związanego z oddziałami przedszkolnymi – tzw. zerówkami. Zaznaczył, że obwód 

przedszkolny obejmuje całą gminę, co powoduje, że do placówki w Orońsku dostały się 

dzieci spoza lokalnego obwodu, a dzieci z obwodu się nie dostały. Sytuacja ta budzi 

wątpliwości i wymagała spotkania z rodzicami, które zostało zorganizowane przez szkołę i 

władze gminy. Wójt wskazał również na negatywne skutki nierealizowania rejonizacji – 

klasy w Orońsku są przepełnione, a w innych szkołach uczęszcza do klas po kilka osób. 

Przykładowo, w szkole w Ciepłej jest klasa, w której są tylko trzy osoby, przy dwóch 

nauczycielach. Tymczasem w Orońsku klasy są znacznie liczniejsze, a nauczycieli mniej. 

W związku z powyższym Wójt zlecił przeprowadzenie audytu we wszystkich szkołach, aby 

zaplanować dalsze działania – w perspektywie nawet 8-letniej – i uniknąć drastycznych 

decyzji, jak np. wygaszanie szkół. W jego ocenie, jeżeli nie będzie respektowana rejonizacja, 

taka sytuacja będzie nieunikniona. Radni zapoznali się również z prognozą demograficzną. 

Wójt przedstawił dane dotyczące liczby dzieci urodzonych w poszczególnych latach i 

obwodach szkolnych, z których wynika, że w kolejnych latach liczba dzieci w gminie 

będzie malała. 

Wracając do sprawozdania z przebiegu Komisji, Pan Siemieniec poinformował, że 

kolejnym punktem posiedzenia było omówienie funkcjonowania ośrodka zdrowia w 

Orońsku oraz sprawozdanie z opieki zdrowotnej nad dziećmi i młodzieżą szkolną. 

Szczegółowych informacji w tej sprawie udzieliła kierownik ośrodka, Pani Beata Kędra. 

Następnie Radni zapoznali się z działalnością i planami klubów sportowych działających 

na terenie Gminy Orońsko. Na komisji obecni byli przedstawiciele dwóch klubów: Oronka 

Orońsko oraz Postęp Łaziska. Kluby zaprezentowały w formie multimedialnej swoją 

działalność, osiągnięcia sportowe oraz pracę z dziećmi i młodzieżą. Poruszono również 

temat potrzeb inwestycyjnych, problemów organizacyjnych oraz finansowych. W kolejnym 

punkcie omówiono kwestie pozyskiwania i wykorzystywania funduszy unijnych. 

Szczegółowe informacje przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz przedstawiła także 

sprawozdanie z działalności Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 

i Przeciwdziałania Narkomanii. Podczas posiedzenia dokonano również analizy dochodów 

i wydatków świetlic wiejskich oraz poruszono temat należności za wodę, ścieki i odpady 

komunalne. Omówiono także kwestię poprawy ściągalności opłat. W sprawach bieżących 

komisje zaopiniowały projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały dotyczącej Rady 

Społecznej SPZOZ w Orońsku. Projekt został zaopiniowany pozytywnie przez wszystkich 

członków komisji. Sporządzono również dwa wnioski: 

1. Wniosek dotyczący analizy kosztów ponoszonych przez gminę w związku z 

funkcjonowaniem placówek oświatowych. 

2. Wniosek dotyczący określenia kosztów budowy garażu na autobus szkolny oraz 



propozycji lokalizacji takiego obiektu. 

 

4. Posiedzenie Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych z dnia 26.03.2025 r. 

Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych Pan Paweł Matysiak 

poinformował, że Komisja odbyła swoje 13. posiedzenie w dniu 26 marca 2025 roku o 

godzinie 13:30. W spotkaniu wzięli udział: Wójt Gminy Sebastian Różycki, Skarbnik 

Gminy, Sekretarz Monika Czubak, Kierownik Referatu Rozwoju i Gospodarki Komunalnej 

Sławomir Grabowski oraz Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Małgorzata 

Rogowska. W obradach uczestniczyło czterech z pięciu członków Komisji. Zgodnie z 

planem pracy, Komisja zapoznała się z informacjami dotyczącymi wykonania budżetu za 

pierwszy kwartał. Pani Skarbnik przedstawiła szczegółowe dane dotyczące wysokości 

zobowiązań gminy – kredytów i pożyczek – oraz planów ich spłaty, a także możliwych 

konsekwencji finansowych w nadchodzących latach. Następnie Kierownik GOPS 

Małgorzata Rogowska omówiła sytuację finansową swojej jednostki, przedstawiając ocenę 

budżetu na 2025 rok i wskazując na możliwości działania w ramach dostępnych środków. 

W kolejnej części obrad Wójt Gminy przedstawił informacje dotyczące funkcjonowania 

Urzędu Gminy w 2024 roku, ze szczególnym uwzględnieniem kwestii kadrowych. Komisja 

pochyliła się m.in. nad sytuacją zatrudnienia pracowników komunalnych. Zwrócono 

również uwagę na poprawę komunikacji medialnej – szczególnie na aktywnie działającą 

stronę internetową gminy, za pośrednictwem której mieszkańcy mogą na bieżąco śledzić 

informacje. Komisja wysłuchała również informacji dotyczącej stanu inwestycji 

planowanych na 2025 rok, które omówił Kierownik Referatu Rozwoju i Gospodarki 

Komunalnej. W dalszej części Wójt poinformował o stanie zaległości mieszkańców w 

opłatach podatkowych oraz za wodę, kanalizację i odpady komunalne na koniec 2024 roku. 

Zaznaczono, że zaległości te są znaczne, jednak Gmina wdrożyła odpowiednie procedury 

mające na celu ich skuteczne egzekwowanie, co jest kluczowe dla utrzymania równowagi 

budżetowej. W toku posiedzenia Komisja wystosowała także wniosek do Wójta o 

przygotowanie planu gospodarowania gminnym zasobem nieruchomości, zgodnie z art. 25 

ustawy o gospodarce nieruchomościami. Wyrażono oczekiwanie, że taki dokument zostanie 

niebawem przedstawiony Radnym. Podczas posiedzenia opiniowano również projekty 

uchwał przedłożone na sesję Rady Gminy. Wszystkie uchwały, w tym dotyczące Funduszu 

Sołeckiego, zmiany budżetu na 2025 rok, Wieloletniej Prognozy Finansowej oraz 

pozyskania działek w Dobrucie, Łaziskach i Guzowie, uzyskały pozytywną opinię Komisji 

– każdorazowo przy czterech głosach „za”. Na zakończenie Komisji poruszono sprawy 

bieżące. Członkowie Komisji zgłosili m.in. potrzebę analizy kosztów energii elektrycznej 

w świetlicach wiejskich, które wykazują znaczne zróżnicowanie. W związku z tym 

zwrócono się o przeanalizowanie tych kosztów, a także o podobną analizę dotyczącą 



placówek oświatowych. 

 

8. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie: 

a) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2024-2040; 

Pan Jarosław Molenda: I tak, pierwsza uchwała to jest zmiana Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Orońsko, w tym były również autopoprawki. Następna będzie uchwała 

dotycząca, następna uchwała dotyczy budżetu, zmian w budżecie gminy na rok 2025 

również z autopoprawkami. Czy Pani Skarbnik obydwie uchwały syntetycznie zreferuje? 

Bardzo proszę. 

 

Pani Diana Czubak szczegółowo zreferowała projekty uchwał: W pierwszej kolejności 

przedstawione zostały zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Orońsko. 

Wprowadzone modyfikacje wynikały przede wszystkim z rozliczenia roku budżetowego 

2024 oraz konieczności ujęcia w prognozie tzw. „znaczonych środków”, czyli przychodów, 

które muszą być przeznaczone na konkretne cele. Do takich środków należą m.in.: 70 

363,48 zł ze sprzedaży zezwoleń na napoje alkoholowe, które zgodnie z przepisami muszą 

zostać przeznaczone na zadania realizowane w ramach gminnego programu 

przeciwdziałania alkoholizmowi; 2 646,00 zł z niewykorzystanych środków z opłat i kar za 

korzystanie ze środowiska. Ponadto, wolne środki w wysokości 396 tys. zł zostały 

przeznaczone na pokrycie deficytu budżetowego. Zmniejszeniu uległy także planowane 

rozchody w kolejnych latach (2034–2036) w związku z nieuruchomieniem pełnej kwoty 

obligacji w roku ubiegłym – z planowanych 3,4 mln zł uruchomiono jedynie 800 tys. zł, a 

niewykorzystane 2,6 mln zł zdjęto z planu spłat, co wpłynęło pozytywnie na wskaźniki 

zadłużenia gminy. Wśród zmian w przedsięwzięciach inwestycyjnych znalazły się m.in.: 

zadania drogowe w miejscowości Łaziska (drogi 203 i 207), budowa nowego przedszkola, 

przebudowa układu drogowego w Orońsku (ulice: Dworska, Cicha, Miła). Dodatkowo w 

WPF-ie ujęto środki na inspektora nadzoru dla inwestycji drogowych oraz 25 tys. zł na 

wykonanie programu funkcjonalno-użytkowego (PFU) dla przedszkola. Wskazano, że aby 

ogłosić przetarg, gmina musi dysponować zabezpieczonym wkładem własnym w 

wysokości 300 tys. zł – środki te są zapewnione. Do pozostałych zmian zaliczono: 15 tys. 

zł na nabycie działki nr 71, na której znajduje się sieć wodociągowa należąca do gminy, 

jednak grunt nie był dotąd jej własnością; 10 tys. zł jako wkład własny do Państwowego 

Funduszu Celowego na wsparcie Komendy Powiatowej Policji w Szydłowcu – z 

przeznaczeniem na zakup nowego pojazdu służbowego. Dodatkowo zaktualizowano zapisy 

dotyczące inwestycji w świetlicy w Łaziskach – z zaplanowanej kwoty 90 tys. zł, po 

podpisaniu umowy na wykonanie dokumentacji projektowej na kwotę około 57 tys. zł, 

pozostałe środki przesunięto na wykonanie PFU dla przedszkola. Skarbnik podkreśliła, że 



wszystkie te zmiany są wynikiem świadomego i ostrożnego gospodarowania środkami – 

bez zwiększania poziomu zadłużenia i z zachowaniem równowagi budżetowej. Omówiono 

również aktualny deficyt budżetowy, który po zmianach wynosi 2 214 781,00 zł. Zostanie 

on pokryty ze środków już zabezpieczonych – zarówno znaczone środki z lat ubiegłych, jak 

i wolne środki budżetowe, w tym m.in. 120 tys. zł przeznaczone na projekt „Cyfrowy 

Samorząd”. Zwrócono uwagę na poprawę wskaźników finansowych Gminy, m.in. dzięki 

rezygnacji z części obligacji – co pozytywnie wpłynęło na ogólną ocenę wypłacalności i 

możliwości kredytowych gminy. W końcowej części wystąpienia Skarbnik poruszyła 

problem niedoszacowania wydatków na podwyżki w oświacie. Choć rząd zapowiedział 5% 

wzrost wynagrodzeń nauczycieli, Gmina otrzymała jedynie 115 tys. zł na ten cel, podczas 

gdy szacunkowy koszt wyniesie około 500 tys. zł – brakującą kwotę trzeba będzie 

zabezpieczyć z własnych środków. Dodatkowo spodziewane są kolejne podwyżki, tym 

razem dla pracowników samorządowych – zgodnie z projektem rozporządzenia 

przewidującym wzrost płac nawet o 15% z mocą wsteczną od stycznia 2025 r., co może 

jeszcze bardziej obciążyć budżet gminy. Zarówno Skarbnik, jak i Wójt wskazali na 

dynamiczny i trudny charakter sytuacji finansowej, zapowiadając konieczność dalszych 

korekt w budżecie i WPF w ciągu roku. 

 

Radni nie zgłosili dalszych pytań, ani uwag. Przewodniczący poprosił o przystąpienie do 

głosowania na projektami uchwał. 

 

Głosowano w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 

2025-2040 wraz z autopoprawkami; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz 

Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XIV/78/2025 Rady Gminy 

w Orońsku z dnia 26 marca 2025 r. w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Orońsko na lata 2025-2040 została przyjęta jednogłośnie. 

 

b) zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2025 rok; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o przegłosowanie uchwały. 

 



Głosowano w sprawie: zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2025 rok wra z 

autopoprawkami; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz 

Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XIV/79/2025 Rady Gminy 

w Orońsku z dnia 26 marca 2025 r. w sprawie: zmian w uchwale budżetowej Gminy 

Orońsko na 2025 rok została przyjęta jednogłośnie. 

 

Po zakończeniu głosowania nad przedstawionymi projektami uchwał, głos zabrał Wójt 

Gminy Orońsko Pan Sylwester Różycki, który chciał uzupełnić informacje dotyczące zmian 

w budżecie. Wójt odniósł się do sytuacji związanej z realizacją inwestycji na ulicy 

Osiedlowej, która do tej pory była traktowana oszczędnie ze względu na niepewność co do 

jej finansowania. Jak wyjaśnił, do niedawna sądzono, że szanse na jej realizację w ramach 

listy rezerwowej są niewielkie. Tymczasem, jak poinformował, tego samego dnia odbyło 

się jego spotkanie z Wicewojewodą Mazowieckim, Panem Patrykiem Fajdkiem, podczas 

którego omówiono kluczowe tematy dotyczące współpracy z Urzędem Wojewódzkim, w 

tym m.in. planowaną budowę mostu w Dobrucie. Wójt podkreślił, że rozmowy przyniosły 

pewne nadzieje – jak wynikało z informacji przekazanych przez Wicewojewodę, wiele 

gmin zakończyło już postępowania przetargowe i – co istotne – wykonawcy oferują ceny 

znacznie niższe niż kosztorysowe, niekiedy nawet o 20–30%. W rezultacie część 

niewykorzystanych środków wraca do dysponenta – Wojewody Mazowieckiego – co może 

stwarzać szansę na dofinansowanie z listy rezerwowej również dla Gminy Orońsko. Jak 

zaznaczył Wójt, choć nie ma jeszcze pewności, być może uda się tę inwestycję zrealizować 

jeszcze w bieżącym roku. 

 

c) niewyrażenia zgody na wyodrębnienie środków stanowiących fundusz sołecki w 

budżecie gminy na 2026 rok; 

Pan Jarosław Molenda zwrócił się do Wójta z prośbą o zreferowanie kolejnego punktu ob-

rad, dotyczącego uchwały w sprawie niewyrażenia zgody na wyodrębnienie Funduszu So-

łeckiego na rok 2026. 

 



Pan Sylwester Różycki poinformował, że w kontekście omawianej uchwały Gmina stara 

się obecnie o spełnienie wymaganych wskaźników. Wspomniał, że odbyły się spotkania w 

sołectwach, m.in. z udziałem Radnego Artura Zasady oraz sołtysów. Podczas zebrań sołec-

kich, po wspólnej dyskusji, mieszkańcy — jak zaznaczył Wójt — jednogłośnie podjęli de-

cyzję o pozostawieniu środków w budżecie gminy. Taką decyzję miało podjąć m.in. sołec-

two Tomaszów. Wójt dodał, że mieszkańcy zdecydowali się przeznaczyć te środki na rea-

lizację większych przedsięwzięć. Podkreślił, że budżet na rok 2024 został ukierunkowany 

na duże działania inwestycyjne, które wymagają wkładu własnego. Jak zaznaczył, z gminy 

co tydzień wychodzą nowe wnioski o dofinansowanie, choć nie wszystkie kończą się suk-

cesem. Zwrócił również uwagę, że w poprzednim roku Fundusz Sołecki wykorzystywano 

do uzupełniania wkładu własnego do projektów, często przesuwając środki po nagłych ze-

braniach z mieszkańcami. Dlatego – jak tłumaczył – potrzebna jest systematyzacja: rzadziej 

organizowane, ale bardziej konkretne spotkania mają usprawnić gospodarowanie środkami. 

 

Następnie głos zabrał Przewodniczący Rady, pytając, czy Pani Skarbnik chciałaby coś do-

dać. 

 

Pani Diana Czubak zaznaczyła, że wyodrębnienie Funduszu Sołeckiego to kwota około 600 

tysięcy złotych, z czego refundacji można się spodziewać jedynie w wysokości 160 tysięcy 

— i to tylko w przypadku, gdy Wojewoda przyzna środki. Jednocześnie podkreśliła, że 

przeznaczenie tych 600 tysięcy jako wkładu własnego do dużych projektów może pozwolić 

Gminie na pozyskanie nawet 1 miliona lub 1,5 miliona złotych z zewnętrznych źródeł. 

 

Pan Michał Kapusta wyraził obawę, że działania Wójta zmierzają do odebrania funduszy 

sołectwom bez zaoferowania niczego w zamian. Przypomniał, że w poprzedniej kadencji 

kładziono nacisk na równomierny rozwój i zaapelował o przedstawienie konkretnego planu 

inwestycji — z uwzględnieniem harmonogramu, lokalizacji i zakresu prac. 

 

Pan Sylwester Różycki odpowiedział, że właśnie taki plan jest obecnie realizowany — po-

przez wdrożenie Budżetu Obywatelskiego Gminy Orońsko, dzięki któremu to mieszkańcy 

będą decydować o tym, co i gdzie zostanie zrealizowane. Wskazał jako przykład sołectwo 

Orońsko, gdzie Fundusz Sołecki był przeznaczany m.in. na umundurowanie dla OSP, która 

działa na rzecz całej Gminy, nie tylko jednego sołectwa. Wójt podał przykład współpracy 

z powiatem w sprawie budowy drogi — m.in. chodnika od wiaduktu do Helenowa — z 

której skorzystają mieszkańcy kilku sołectw: Tomaszowa, Helenowa i okolicznych miej-

scowości. Podkreślił, że zamiast dzielić środki na małe inicjatywy, lepszym rozwiązaniem 



jest inwestowanie w większe projekty o trwałym i szerokim efekcie. Jako przykład nieefek-

tywnego działania podał inwestycję oczyszczanie stawu, na którą przeznaczono środki od-

powiadające dwukrotności Funduszu Sołeckiego — a efekt, według Wójta, był słaby i wy-

maga dalszych nakładów. Zwrócił również uwagę, że sołectwa Dobrut, Krogulcza Mokra i 

Sucha, Orońsko, Guzów i Guzów-Kolonia połączyły się w dwa wspólne projekty (kostka 

brukowa i przystanki), dzięki czemu udało się pozyskać 90 tysięcy złotych — czyli niemal 

połowę tego, co można odzyskać z Funduszu Sołeckiego w skali całej Gminy, i to jednym 

wspólnym działaniem. 

 

Pan Emil Gawin poparł podejście Wójta, wskazując na pozytywne zmiany w małym sołec-

twie Wałsnów. Dzięki współpracy z Wójtem udało się uporządkować działkę przy szkole, 

pozyskać dokumentację na budowę chodnika, a także zdobyć środki zewnętrzne na nasa-

dzenia zieleni. Podkreślił, że wcześniej Fundusz Sołecki przeznaczano na dokumentację, 

która nie została zrealizowana. Dopiero we wrześniu środki przesunięto, by je realnie wy-

korzystać. Radny wspomniał też o jednej z propozycji budowy bardzo drogiego chodnika i 

przytoczył sytuację, w której jedynym uzasadnieniem wysokiego kosztu była jego zwięk-

szona szerokość. Jego zdaniem, tak nie powinno się wydawać publicznych środków, a po-

dejmowane decyzje powinny być przemyślane i rozsądne. 

 

Pan Sylwester Różycki odniósł się do tych słów, zaznaczając, że Fundusz Sołecki bardzo 

często wykorzystywany jest na place zabaw, siłownie zewnętrzne czy altanki — z których 

część jest nieużywana lub wręcz planowana do rozbiórki. Wspomniał także o progach zwal-

niających, które były montowane, a potem wyrzucane do lasu, co uznał za marnowanie 

pieniędzy. Podkreślił, że małe projekty można obecnie realizować przy wsparciu zewnętrz-

nych źródeł — poprzez organizacje pozarządowe, Koła Gospodyń Wiejskich, OSP — które 

skutecznie pozyskują środki na wydarzenia, integrację mieszkańców czy projekty spo-

łeczne. Dodał również, że zebrania sołeckie coraz częściej sprowadzają się do tego, że 

mieszkańcy podejmują decyzję, a Urząd ją wykonuje — bez realnego zaangażowania spo-

łecznego. Tymczasem, jego zdaniem, prawdziwa aktywność obywatelska to wspólna praca 

i współodpowiedzialność, co przekłada się na większy szacunek dla efektów. 

 

Pan Emil Gawin podsumował, że decyzja w sprawie Funduszu Sołeckiego dotyczy jedynie 

bieżącego roku. Zwrócił uwagę, że Gmina ma nowego Wójta, pod rządami którego, jak 

ocenił, zaczęło się dużo dziać. Zaapelował o danie mu szansy na wdrożenie nowych działań 

i zaznaczył, że za rok będzie można ocenić efekty i ewentualnie powrócić do Funduszu 

Sołeckiego. 

 



Pan Jarosław Molenda przypomniał, że Fundusz Sołecki to nadal środki z budżetu gminy, 

a nie dodatkowe pieniądze. Zaznaczył, że choć refundacja jest niewielka, to korzyści pły-

nące z udziału w większych projektach mogą być znacznie większe. 

 

W związku z brakiem dalszych pytań, przystąpiono do głosowania uchwały. 

 

Głosowano w sprawie: niewyrażenia zgody na wyodrębnienie środków stanowiących 

fundusz sołecki w budżecie gminy na 2026 rok; 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam 

Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan Zdon PRZECIW 

(1) Michał Kapusta NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XIV/80/2025 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 26 marca 2025 r. w sprawie: niewyrażenia zgody na wyodrębnienie środków 

stanowiących fundusz sołecki w budżecie gminy na 2026 rok została przyjęta. 

 

d) określenia szczegółowych wymogów raportu o stanie gminy; 

Pan Jarosław Molenda poprosił Pana Wójta o przedstawienie projektu uchwały. 

 

Pan Sylwester Różycki powiedział, że uchwała obowiązująca dotychczas w sprawie okre-

ślenia szczegółowych wymogów dotyczących raportu o stanie gminy została przyjęta w 

pierwszym roku wprowadzenia obowiązku jego sporządzania. Po analizach dokonanych 

przez odpowiednie organy nadzorcze i kontrolne, wskazano konieczność dokonania zmian. 

Wójt wyjaśnił, że raport nie może mieć charakteru analitycznego – nie powinny się w nim 

znajdować porównania, które dotąd były stosowane, np. z innymi gminami czy w kontek-

ście powiatu. Dokument ten musi mieć wyłącznie charakter informacyjny, skupiać się na 

faktach z danego roku. Wójt dodał, że raport nie może być też materiałem promocyjnym – 

nie powinien przyjmować formy publikacji reklamowej, lecz rzetelnego zestawienia infor-

macji. Porównania mogą pojawiać się jedynie w części dotyczącej zagrożeń i podsumowań, 

gdzie można wskazać zmiany i wnioski, jednak nie w formie szczegółowych analiz. Wójt 

zaznaczył, że zaproponowane zmiany mają na celu uporządkowanie i ujednolicenie doku-

mentu. Odpowiedzialną za jego sporządzenie jest Pani Sekretarz. 

 



Pan Jarosław Molenda zapytał, czy zatem ciągłość tematyczna raportu zostaje zachowana, 

a zmiany dotyczą jedynie wyeliminowania elementów analitycznych i porównawczych, co 

przed chwilą zostało przedstawione. 

 

Pani Monika Czubak potwierdziła, że tak właśnie jest, i zgodziła się z przedstawionymi 

przez Wójta informacjami. 

 

Głosowano w sprawie: określenia szczegółowych wymogów raportu o stanie gminy; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz 

Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XIV/81/2025 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 26 marca 2025 r. w sprawie: określenia szczegółowych wymogów raportu 

o stanie gminy została przyjęta. 

 

e) uchwalenia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 

bezdomności zwierząt na terenie Gminy Orońsko w 2025 r.” 

 

Pan Sylwester Różycki powiedział, że program, którego dotyczy uchwała, stanowi 

coroczny obowiązek ustawowy. Wyjaśnił, że jego przyjęcie jest wymagane przepisami 

prawa i powtarza się co roku. Program został zatwierdzony przez Powiatowego Lekarza 

Weterynarii. Wójt zaznaczył, że w programie przewidziano możliwość uruchomienia 

punktu przetrzymań zwierząt. Taki zapis został ujęty na wypadek, gdyby pojawiła się 

możliwość jego realnego funkcjonowania. Wójt podkreślił, że sam program nie zawiera 

istotnych zmian względem lat ubiegłych, gdyż jego treść jest w znacznej mierze ramowa i 

narzucona przez ustawodawcę. Mimo to dokonano uzupełnień, m.in. o zapisy dotyczące 

współpracy. Wójt wskazał, że w programie zawarto informację, iż jego realizatorem jest 

Wójt Gminy Orońsko, przy współpracy z organizacjami społecznymi, wolontariuszami 

oraz innymi instytucjami działającymi na rzecz ochrony zwierząt. Zaznaczył, że takie 

sformułowania są niezbędne, aby móc legalnie podejmować współpracę i ponosić koszty 

działań realizowanych wspólnie z organizacjami pozarządowymi. Zapisy te muszą być 

ujęte w regulaminie programu — co zostało uwzględnione. Wójt podsumował, że są to 

kluczowe zmiany w tegorocznym programie. 



 

Przewodniczący Rady zapytał, czy są pytania, sugestie lub głosy w dyskusji. Po 

stwierdzeniu braku zgłoszeń, Przewodniczący ogłosił przejście do głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: uchwalenia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 

zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Orońsko w 2025 r.”; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz 

Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XIV/82/2025 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 26 marca 2025 r. w sprawie: uchwalenia „Programu opieki nad zwierzętami 

bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Orońsko w 2025 

r. została przyjęta jednogłośnie. 

 

f) zmiany uchwały LXX/343/2023 Rady Gminy w Orońsku  z dnia 31 marca 2023 r. w 

sprawie powołania Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej z siedzibą przy ul. Brandta 10 w Orońsku; 

 

Pan Jarosław Molenda poinformował, że sprawa dotyczy uzupełnienia składu Rady o 

przedstawiciela Wojewody. Zaznaczył, że obecni mieli okazję poznać nowego członka, 

który będzie współpracował i uczestniczył w pracach Rady. Przewodniczący zapytał, czy 

Pan Wójt chciałby zabrać głos w tej sprawie. 

 

Pan Sylwester Różycki wyjaśnił, że jest to kwestia dopełnienia wymogu formalnego. Dodał, 

że wcześniej w składzie widniał wakat, a obecnie jest on uzupełniany zgodnie z 

obowiązującymi przepisami. Wójt poinformował, że uchwała ma charakter formalny i 

techniczny. 

 

Pan Jarosław Molenda podkreślił, że nowy członek Rady będzie uczestniczył w pracach 

Rady. Następnie przystąpiono do głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: zmiany uchwały LXX/343/2023 Rady Gminy w Orońsku z dnia 

31 marca 2023 r. w sprawie powołania Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego 



Zakładu Opieki Zdrowotnej z siedzibą przy ul. Brandta 10 w Orońsku 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz 

Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XIV/83/2025 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 26 marca 2025 r. w sprawie: zmiany uchwały LXX/343/2023 Rady Gminy 

w Orońsku  z dnia 31 marca 2023 r. w sprawie powołania Rady Społecznej Samodzielnego 

Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej z siedzibą przy ul. Brandta 10 w Orońsku została 

przyjęta jednogłośnie. 

 

g) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę Orońsko prawa własności 

nieruchomości gruntowej niezabudowanej położonej w obrębie 0007 Guzów, gm. 

Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 795; 

 

Pan Jarosław Molenda zapytał, czy Pan Wójt mógłby scharakteryzować uchwałę dotyczącą 

nieruchomości w Wólce Guzowskiej. 

 

Pan Sylwester Różycki wyjaśnił, że chodzi o możliwość pozyskania nieruchomości 

położonej w miejscowości Wólka Guzowska z przeznaczeniem na cele społeczne. Zwrócił 

uwagę, że obecnie zatoczka autobusowa znajduje się na terenie prywatnym, co w 

przyszłości może stanowić problem dla gminy. Podkreślił, że obecnie istnieje realna szansa, 

by przejąć tę nieruchomość, zanim uczyni to inny podmiot. Wójt dodał, że podobna sytuacja 

miała miejsce w miejscowości Wałsnów. Rzeczoznawca oszacował wartość tamtejszej 

nieruchomości na około 8 tysięcy złotych, natomiast w wyniku przetargu została sprzedana 

za 33 tysiące złotych. Gmina mogła ją wcześniej pozyskać nieodpłatnie, jednak została 

uprzedzona przez innego nabywcę. Wójt zaznaczył, że liczba takich niezagospodarowanych 

nieruchomości na terenie Gminy jest już bardzo ograniczona, dlatego należy działać 

systematycznie i podejmować inicjatywy zmierzające do ich pozyskania. Wójt 

doprecyzował, że omawiana działka znajduje się niemal w centrum miejscowości Wólka 

Guzowska, w pobliżu końca lokalnej drogi. Może ona zostać wykorzystana m.in. jako plac 

zabaw lub oficjalna zatoczka autobusowa — co znacząco poprawiłoby funkcjonalność 

przestrzeni publicznej. 

 



Przewodniczący Rady, po stwierdzeniu braku pytań, zarządził przejście do głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę Orońsko 

prawa własności nieruchomości gruntowej niezabudowanej położonej w obrębie 0007 

Guzów, gm. Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 795; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz 

Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XIV/84/2025 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 26 marca 2025 r. w sprawie: wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez 

Gminę Orońsko prawa własności nieruchomości gruntowej niezabudowanej położonej w 

obrębie 0007 Guzów, gm. Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 795 została 

przyjęta jednogłośnie. 

 

h) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę Orońsko prawa własności 

nieruchomości gruntowej niezabudowanej położonej w obrębie 0006 Dobrut, gm. 

Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 440/2; 

 

Pan Jarosław Molenda poinformował, że kolejna uchwała dotyczy również nieodpłatnego 

nabycia przez Gminę Orońsko prawa własności nieruchomości. Tym razem chodzi o 

działkę ewidencyjną nr 440/2, położoną w obrębie miejscowości Dobrut. Poprosił Wójta o 

krótkie wyjaśnienie. 

 

Pan Sylwester Różycki wyjaśnił, że nieruchomość, o której mowa, znajduje się przy 

przystanku autobusowym w kierunku Radomia. Podobnie jak działka, na której obecnie 

znajduje się plac zabaw, także i ta pozostaje w zasobie Skarbu Państwa, a dysponentem jest 

Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa. Wójt zaznaczył, że lokalizacja tej działki czyni ją 

szczególnie atrakcyjną z punktu widzenia potrzeb mieszkańców. Zauważył, że 

wybudowany wcześniej parking przy placu zabaw pełni obecnie funkcję parkingu 

przesiadkowego — mieszkańcy parkują samochody i przesiadają się do autobusów. Wójt 

dodał, że pozyskanie działki umożliwiłoby ewentualną budowę dodatkowych miejsc 

postojowych, stojaków rowerowych lub innej infrastruktury wspierającej komunikację 

publiczną. Podkreślił, że nabycie nastąpiłoby nieodpłatnie. 



 

Przewodniczący, nie widząc głosów w dyskusji, zarządził przejście do głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę Orońsko 

prawa własności nieruchomości gruntowej niezbudowanej położonej w obrębie 0006 

Dobrut, gm. Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 440/2; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz 

Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XIV/85/2025 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 26 marca 2025 r. w sprawie: wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez 

Gminę Orońsko prawa własności nieruchomości gruntowej niezabudowanej położonej w 

obrębie 0006 Dobrut, gm. Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 440/2 została 

przyjęta jednogłośnie. 

 

i) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę Orońsko prawa własności 

nieruchomości gruntowej niezabudowanej położonej w obrębie 0011 Łaziska, gm. 

Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 217/106 

 

Pan Jarosław Molenda poinformował, że Rada przechodzi do ostatniej uchwały, która 

również dotyczy spraw gruntowych — nieodpłatnego przejęcia działki położonej w obrębie 

miejscowości Łaziska. Poprosił Wójta o przedstawienie informacji w tej sprawie. 

Pan Sylwester Różycki wyjaśnił, że przejęcie tej nieruchomości stanowi odpowiedź na 

rosnące możliwości pozyskiwania zewnętrznych środków finansowych, szczególnie na cele 

związane z mieszkalnictwem socjalnym i komunalnym. Podkreślił, że obecnie pojawiają 

się dofinansowania sięgające nawet 80% wartości inwestycji w tym zakresie. Wójt 

zaznaczył, że działka ta nie może być przekazana rolnikom, ponieważ objęta jest 

miejscowym planem zagospodarowania przestrzennego, uchwalonym przez Radę Gminy 

w 1998 roku. Plan ten przewiduje zabudowę mieszkaniową i określa konkretne 

przeznaczenie terenu. Wójt dodał, że powierzchnia działki wynosi 7 hektarów, co daje 

realne możliwości podjęcia działań inwestycyjnych. Przypomniał, że przejęcie 

nieruchomości na cele społeczne, zgodne z zapisami uchwały, pozwoli na realizację 

inwestycji mieszkaniowych dla mieszkańców. Zauważono, że taka inwestycja mogłaby 



przyczynić się do zwiększenia liczby mieszkańców, co mogłoby pozytywnie wpłynąć na 

funkcjonowanie lokalnych szkół. 

 

Pan Michał Kapusta wyraził nadzieję, że na terenie działki nie powstanie Centrum 

Uchodźców. 

 

Pan Sylwester Różycki zapewnił, że zgodnie z uchwałą cel przejęcia nieruchomości jest 

ściśle określony i nie może być zmieniony. Podkreślił, że zapisy uchwały zobowiązują 

organ wykonawczy gminy wyłącznie do działań zgodnych z jej treścią. Wskazał, że 

podobnie jak w przypadku innych przejmowanych nieruchomości — w Dobrucie czy 

Guzowie — celem jest zagospodarowanie działki zgodnie z przeznaczeniem. Wójt 

poinformował, że na realizację celu określonego w uchwale gmina ma 10 lat. Jeśli w tym 

czasie nie zostanie podjęta żadna inwestycja, nieruchomość będzie musiała zostać 

zwrócona. 

 

Głosowano w sprawie: wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę Orońsko 

prawa własności nieruchomości gruntowej niezabudowanej położonej w obrębie 0011 

Łaziska, gm. Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 217/106; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz 

Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XIV/86/2025 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 26 marca 2025 r. w sprawie: wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez 

Gminę Orońsko prawa własności nieruchomości gruntowej niezabudowanej położonej w 

obrębie 0011 Łaziska, gm. Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 217/106 została 

przyjęta jednogłośnie. 

 

Po zakończonym głosowaniu, Pan Sylwester Różycki odniósł się do wcześniej wyrażonych 

obaw Radnego Kapusty, wskazując, że w Gminie Orońsko istnieje realne zapotrzebowanie 

na lokale mieszkalne przeznaczone dla osób ze szczególnymi potrzebami. Wójt wyjaśnił, 

że obecnie posiadany przez Gminę lokal w Łaziskach nie jest przystosowany do potrzeb 

osób z ograniczoną sprawnością ruchową. Podkreślił, że Gmina zna potrzeby swoich 

mieszkańców i jest ich niemało. Zaznaczył, że planowane nowe obiekty mieszkalne byłyby 



od początku projektowane z uwzględnieniem pełnej dostępności i funkcji mieszkań 

socjalnych oraz komunalnych. Wójt zauważył, że obecnie posiadane zasoby mieszkaniowe 

są kosztowne w utrzymaniu, często nieocieplone i ogrzewane alternatywnymi źródłami 

ciepła, co czyni je trudnymi do utrzymania przez osoby o niskich dochodach. Wójt wskazał, 

że w przypadku pojawienia się możliwości pozyskania zewnętrznych środków finansowych 

na cele związane z poprawą jakości życia mieszkańców — w szczególności potrzebujących 

— Gmina chce z takich szans skorzystać. Wójt dodał, że pomiędzy obecnie projektowanym 

osiedlem, a Domem Pomocy Społecznej znajduje się nieruchomość, której potencjał może 

być wykorzystany na realizację tych celów. Zapowiedział również, że środki pozyskane ze 

sprzedaży nieruchomości położonych w sąsiedztwie DPS-u mogłyby zostać przeznaczone 

na budowę małych, jednorodzinnych domów o charakterze socjalnym. Wójt podkreślił, że 

na realizację takich inwestycji można obecnie uzyskać wysokie dofinansowania, co stanowi 

dodatkowy argument za pozyskaniem wskazanej nieruchomości i podjęciem działań 

inwestycyjnych. 

 

Przewodniczący podziękował Wójtowi za dodatkowe wyjaśnienia i przeszedł do kolejnego 

punktu porządku obrad. 

 

9. Wolne wnioski. 

Pan Jarosław Molenda poinformował o wpłynięciu wniosku o udzielenie głosu mieszkance 

gminy, Pani Katarzynie Szymczyk. Po potwierdzeniu jej obecności, przypomniał o 

obowiązujących przepisach RODO, prosząc o unikanie używania nazwisk oraz dokładnych 

lokalizacji w wypowiedzi. 

 

Pani Katarzyna Szymczyk zabrała głos, kierując swoje słowa do Wysokiej Rady, Wójta oraz 

zebranych. Zwróciła uwagę na dwa istotne problemy występujące w gminie: katastrofalny 

stan rzeki Oronki oraz niesprawne odprowadzanie nadmiaru wód opadowych z ul. Rzecznej 

i przyległych ulic. Pani Szymczyk wskazała, że Oronka, przepływająca przez dolinę 

miejscowości Orońsko, od wielu lat jest zaniedbywana. Brzegi oraz koryto rzeki nie są 

regulowane, co prowadzi do zalewania przyległych pól i działek, strat materialnych dla 

rolników oraz zniszczenia lokalnej flory i fauny. Podkreśliła występowanie rozlewisk zimą 

oraz całkowite wysychanie rzeki latem, powodujące m.in. śnięcie ryb i obumieranie roślin. 

Dodatkowo zaznaczyła, że do rzeki kierowane są wody opadowe z drogi ekspresowej S7, 

co według niej potęguje zanieczyszczenie cieku wodnego. Zadała pytanie, kto jest 

odpowiedzialny za obecny stan rzeki i czy planowane są jakiekolwiek działania w zakresie 

jej pogłębienia oraz uregulowania. Wyraziła również zaniepokojenie stanem technicznym 

rowów melioracyjnych odprowadzających wody opadowe z ul. Górnej i Rzecznej, które – 



jak stwierdziła – od 40 lat nie spełniają swojej funkcji. Obawy dotyczyły także rozbudowy 

kanalizacji w kontekście jej ewentualnej nieszczelności i wpływu na wody gruntowe. Na 

pytanie Przewodniczącego, czy Pani Katarzyna złożyła formalny wniosek pisemny poza 

wystąpieniem ustnym – odpowiedziała, że nie, ogranicza się jedynie do dzisiejszej 

wypowiedzi. 

 

Pan Sylwester Różycki odpowiedział, że zgodnie z ustawą Prawo wodne, obowiązek 

czyszczenia koryt rzek spoczywa na właścicielu wód – w tym przypadku są to Wody Polskie. 

Zadeklarował, że Urząd wystosuje pismo do tej instytucji, najlepiej z poparciem Rady. 

Dodał, że choć rozlewiska pełnią funkcję ochronną dla wód, to kwestia wysychania rzeki 

jest bardzo niepokojąca. Zasugerował możliwość zaproszenia specjalistów, którzy 

przeprowadzą wizję lokalną i doradzą co do dalszych kroków. Wójt poinformował również, 

że Gmina posiada kontakt do specjalisty ds. hydrologii, pozyskany w związku z 

planowanym wykonaniem rowów bioretencyjnych w innym projekcie, i że temat zostanie 

szerzej przeanalizowany. 

 

Pan Michał Kapusta, jako Radny reprezentujący okręg, z którego pochodzi wniosek, 

potwierdził, że od początku kadencji pozostaje w kontakcie z Wójtem w sprawie 

problemów rowów i cieków. Poinformował, że czyszczenie i pogłębianie tych rowów jest 

planowane i będzie omawiane na najbliższym zebraniu. 

 

Pan Sylwester Różycki uzupełnił, że stan rowów na ul. Rzecznej znacznie się poprawił 

względem poprzedniej kadencji, jednak ich dalsze czyszczenie wymaga użycia 

specjalistycznego sprzętu (koparki z trójkątną łyżką). Zlecono już wycenę takich prac – ich 

realizacja będzie zależna od dostępnych środków. 

 

Pan Jarosław Molenda zastrzegł, że dyskusja techniczna na taki temat wymagałaby 

obecności ekspertów. 

 

Pan Mariusz Wojcieszak poruszył problem stanu drogi przy biogazowni i zapytał o 

możliwość interwencji u inwestora, na co Wójt potwierdził znajomość tematu. 

 

Sołtys Chronowa Pani Małgorzata Pyzara przedstawiła problemy lokalne związane z 

Funduszem Sołeckim, zwracając uwagę na zniszczoną drogę wykonaną ze środków 

funduszu oraz potrzebę wsparcia w jej remoncie i kontynuację inwestycji na placu zabaw. 

 

Kolejna wypowiedź dotyczyła braku nabycia przez gminę działki pod plac zabaw w 



Chronowie, o którą mieszkańcy prosili od kilku lat, z prośbą o podjęcie inicjatywy 

uchwałodawczej w tej sprawie. Wójt wyjaśnił, że proces pozyskiwania nieruchomości jest 

wieloetapowy i skupiony na priorytetach takich jak hydrofornia i mosty, a pozostałe działki 

będą rozpatrywane sukcesywnie. 

 

Sołtys Pani Barbara Szałas podziękowała za wsparcie i życzenia dla sołtysów, podkreśliła 

trudności w pełnieniu swojej funkcji oraz zaapelowała o większą frekwencję na spotkaniu 

sołtysów i zaangażowanie kierowników. 

 

Przewodniczący Rady zadał Panu Wójtowi pytanie o stan przygotowania planu ogólnego 

zagospodarowania przestrzennego i szanse na dofinansowanie z KPO, na co Wójt 

odpowiedział, że projekt jest w zaawansowanym etapie, a wnioski mieszkańców zostały 

przekazane do urbanisty. 

 

Sołtys Pani Barbara Szałas zgłosiła pytanie dotyczące problemu odbioru odpadów 

rolniczych — folii, siatek, opakowań po nawozach i środkach ochrony roślin. Zwróciła 

uwagę, że rolnicy mają trudności z pozbyciem się tych odpadów, ponieważ firmy zajmujące 

się wywozem odpadów komunalnych nie chcą ich odbierać, a specjalistyczne firmy 

pobierają opłaty. Radny Bogdan Zdon wyjaśnił, że Gmina ma obowiązek wskazać miejsce, 

gdzie rolnicy mogą przekazać odpady takie jak folie rolnicze. W przeszłości funkcjonowały 

programy dofinansowane, umożliwiające odbiór tych odpadów bezpłatnie. Obecnie 

informacje o miejscach odbioru oraz firmach odbierających takie odpady (za opłatą) 

dostępne są na stronie internetowej Urzędu Gminy. Podkreślono, że odpady związane ze 

środkami ochrony roślin są klasyfikowane jako odpady niebezpieczne i mogą być 

oddawane wyłącznie w specjalnych punktach selektywnej zbiórki odpadów (PSZOK) w 

odpowiednich kontenerach. Sołtys otrzymała obietnicę przesłania listy firm odbierających 

odpady, a także zachętę, by wszyscy sołtysi podali swoje adresy e-mail do kontaktu i 

przesyłania ważnych informacji. 

 

Sołtys zgłosiła również pytanie od mieszkańca dotyczące obowiązku wykonywania badań 

geologicznych przy budowie (np. przy wylewaniu głębszego betonu). Wójt wyjaśnił, że 

obowiązek wykonania badań geologicznych ustalany jest na etapie wydawania warunków 

zabudowy i jest uzależniony od wymagań odpowiednich organów. Jeśli badania są 

konieczne, to są wpisywane do decyzji administracyjnej i muszą zostać wykonane przed 

rozpoczęciem inwestycji. Wójt zwrócił uwagę, że na terenie gminy Orońsko występują 

stanowiska archeologiczne, które również podlegają osobnym opiniom i mogą wymagać 

nadzoru archeologicznego podczas robót budowlanych. Dodatkowo podkreślono, że na 



terenach z glebami organicznymi przepisy ograniczają możliwość zabudowy ze względu na 

słabą nośność gruntu — takie tereny są chronione i wymagają specjalistycznych ekspertyz. 

 

Pan Mariusz Wojcieszak przypomniał sprawę stanu drogi przy biogazowni i możliwości 

interwencji u inwestora. Wójt poinformował, że skontaktował się z inwestorem, który 

wyraził chęć partycypacji w naprawie drogi. Zaznaczył jednak, że jeśli ktoś niszczy drogę, 

to należy zgłaszać takie przypadki organom ścigania, gdyż sprawa dotyczy mienia 

gminnego i wymaga odpowiedniej reakcji. 

 

Pan Grzegorz Siemieniec poruszył temat problemu z organizacją wyjazdu dzieci z klasy 

drugiej do kina — zgłoszenie dotyczące użyczenia busa zostało złożone zbyt późno, przez 

co nie udało się go zarezerwować. Wójt wyjaśnił, że obowiązują zasady zarządzania busem, 

które wymagają zgłoszenia chęci użyczenia min. 7 dni przed planowanym wyjazdem. Taki 

system został wprowadzony, aby uniknąć konfliktów przy rezerwacjach i umożliwić 

korzystanie z busa w sytuacjach pilnych, lecz formalnie poprawnych. 

 

Przewodniczący zapytał, czy są jeszcze pytania - nie zgłoszono żadnych. 

 

10. Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad sesji został wyczerpany. 

Podziękował wszystkim za udział w obradach i zamknął obrady XIV sesji Rady Gminy 

w Orońsku. 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

 

 

         Protokołowała                                                          Przewodniczący Rady Gminy 

 

    Marta Gruszczyńska                                                             Jarosław Molenda 

 

 

 

 

 

 

Pełne nagranie z XIV sesji dostępne pod adresem: http://www.bip.oronsko.pl/ w zakładce – „nagrania z sesji”. 

http://www.bip.oronsko.pl/

